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Volba prezidenta
Po pěti letech jsme opět volili prezidenta. Tentokrát bylo jasné, že budeme mít úplně novou „hlavu státu“. Ve dnech 13. – 14. 1. 2023 
proběhlo 1. kolo prezidentských voleb, v  němž jsme mohli vybírat z  8 kandidátů. Průzkumy dávaly nejvíce šancí Petru Pavlovi, 
Andreji Babišovi a Danuši Nerudové. Do 2. kola, které se konalo o 14 dní později, postoupili dva kandidáti s největším počtem 
hlasů, a to první dva jmenovaní. Výsledky v naší obci korespondovaly s výsledky celorepublikovými. Následná „bitva“ před 2. kolem 
rozdmýchala emoce ve společenosti a všichni byli zvědaví, jak vše dopadne. Republiková volební účast 70,25 %, nejvyšší za poslední 
roky, nenechala nikoho na pochybách, že lidem není jedno, jaká bude naše budoucnost. Volební účast ve Velimi byla ještě vyšší – 
76,07 %. S náskokem se zvoleným prezidentem stal Petr Pavel. Přejeme mu, ať se mu ve funkci daří, ať je prezidentem pro všechny 
a dokáže navázat třeba na hodnoty prvního prezidenta České republiky Václava Havla. Protože to je zároveň i přání pro nás samotné.
 AH

Naše kluziště

„Milí Velimští a  Vítězovští, předávám 
pozdrav od  mého bratra Miroslava 
Strnada (nar. 1937), který dnes žije 
v  Ostrově nad Ohří. Vzpomíná si, že 
v  roce 1954 hrál na  osvětlené velimské 
nádržce hokej spolu s  Láďou Kučerou, 
Pavlem Stejskalem, Josefem Březinou, 
Otou Němečkem, Josefem Tesařem 
a dalšími proti LTC Praha. Z protihráčů 
může jmenovat Vladimíra a  Oldřicha 
Zábrodských, Konopáska, Roziňáka, Božu 
Modrého, Slámu, Bauzka, Bubníka… 
Velimští tehdy prohráli velmi vysoko, ale 
vzpomínky na to jsou i po téměř 70 letech 
stále krásné.“  

17. 12. 2022 byl slavnostně otevřen sportovní areál Pianka, který 
bude v zimním období využíván především jako ledová plocha. 
Určitě je třeba poděkovat všem, kteří se na  jeho vybudování 
podíleli. Od otevření je plocha plně vytížená, jezdí k nám i lidé 
z  okolí. O  hodinách tělesné výchovy chodí bruslit také žáci 
velimské základní školy. A  také se sem přestěhovali hokejisté 
z  „umělky“, zápasy Rusko – Kanada alias velimské RUKY 
probíhají nyní už na  bruslích, ale zahrát si přijíždějí i  další 
amatérští hokejisté. K tomu dovolte připojit vzpomínku, kterou 
nám zaslala paní Maruše Čábelová: 
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Zajímavosti zasedání ZO Velim konaného dne 19. 12. 2022

• Zasedání ZO zahájil místostarosta obce Milan Bug. 
Konstatoval, že je přítomna nadpoloviční většina členů ZO 
a zasedání je tímto usnášeníschopné.

• ZO schválilo návrh rozpočtu obce Velim pro rok 2023 jako 
přebytkový. Návrh rozpočtu byl vyvěšen na  úřední desce 
OÚ Velim a na elektronické úřední desce. Příjmy rozpočtu: 
53 263 400 Kč, výdaje rozpočtu: 51 313 400 Kč, financování: 
1 950 000 Kč. ZO rovněž schválilo střednědobý výhled obce 
Velim na roky 2024–2025.

• ZO schválilo rozpočty MŠ Velim a ZŠ T. G. Masaryka Velim 
na  rok 2023 a  rovněž jejich střednědobé výhledy na  roky 
2024–2025.

• ZO schválilo záměr o  pronájmu obecního pozemku  
p. č. 318/57 o výměře cca 225 m2 u RD č. p. 219 ve Velimi. 
Záměr byl vyvěšen na úřední desce po dobu zákonné lhůty. 
Pronájem získal jediný zájemce.

• ZO schválilo záměr o  pronájmu kiosku ve  sportovním 
areálu bývalé Pianky, ulice Tylova, Velim. Záměr byl vyvěšen 
na  úřední desce po  dobu zákonné lhůty. Na  tento záměr 
reagoval Petr Hrabal, Velim (nabídka na  dobu neurčitou, 
pronájem za  sezónu 3  000 Kč). ZO navrhuje pronájem 
na první sezonu na dobu určitou, bude řešeno na příštím ZO.

• ZO schválilo Dodatek č. 1/2023 ke smlouvě o svozu odpadů 
firmou Nykos, a. s., Ždánice.

• ZO schválilo žádost J. a  D. K., Velim, o  úpravu obecního 
prostranství p.  č. 237/33 před domem č. p.  713 ve  Velimi 
na náklady žadatele.

• ZO schválilo provozovatele kanalizace (ČOV) pro obec 
Velim od  1. 1. 2023, a  to Energii AG Kolín, a. s. Nabídka 
tohoto dodavatele byla jedinou hodnocenou nabídkou, která 
zároveň splnila všechny náležitosti definované v  zadávací 
dokumentaci.

• ZO vzalo na vědomí kalkulaci výše ceny vodného pro rok 
2023, která činí 61,43 Kč včetně DPH za 1 m3.

• Pan místostarosta Bug informoval ZO o  slavnostním 
otevření Sportovního areálu Pianka ve  Velimi. Dále ZO 
seznámil s provozní dobou veřejného bruslení, pronájmem 
kluziště, ceníkem pronájmu a provozním řádem. Sportovní 
kluby, které pracují s  mládeží, budou mít první 2 hodiny 
zdarma. MUDr. Slabý doporučuje větší propagaci provozu 
kluziště. Pan Kostka poprosil pana Buga, aby vybral s panem 
Müllerem tabuli časomíry a skóre.

• Mgr.  Kyncl požádal o  vyhrnování sněhu cestáři před 
budovou 1. stupně školy.

Zajímavosti ze zasedání ZO Velim konaného dne 18. 1. 2023

• ZO schválilo odpisový plán.
• ZO schválilo pronájem kiosku ve sportovním areálu bývalé 

Pianky ve  Velimi na  dobu určitou po  dobu sezónního 
provozu zimního kluziště.

• J. S., Hradčany, V. S., Odřepsy a  T. S., Hradčany, podali  
žádost o  vydání stanoviska k  dělení pozemků z  důvodu 
předjednané směny pozemků se spol. BFK service, a. s., 
(pozemek p. č. 278/2, 1062, 1257/1 a 1262 v k. ú. Velim). ZO 
pověřilo pana starostu jednáním s právníkem obce o sepsání 
smlouvy o věcném břemenu směnného pozemku pro obec 

Velim (využití příjezdové cesty k ČOV Velim). Po podpisu 
bude žádost schválena.

• ZO schválilo žádost VPP Group, a. s., Velim, o  pronájem 
plochy na  pozemku p.  č. 283/10 v  k. ú. Velim (mimo 
chodník) k parkování za navrhovanou cenu nájmu 5 000 Kč/
rok, doba nájmu 10 let.  

• ZO vzalo na vědomí návrh na změnu územního plánu obce 
Velim – pozemek p. č. 404/13 v k. ú. Vítězov – M. H., Ing. M. H.  
a Mgr. Bc. L. H., Kolín.

• ZO rozhodlo o přidělení bytu žadateli R. F., Velim, na dobu 
určitou (1 rok), nájem 120 Kč/m2.

• ZO schválilo žádost FC Velim, z. s., o  poskytnutí dotace 
z  rozpočtu obce Velim na  rok 2023 na  fotbalový kemp – 
sportovní soustředění pro děti (výše podpory 100  000 Kč) 
a také na tréninkovou a závodní činnost, účast v soutěžích 
SKFS a  OFS Kolín, sportovní rozvoj, zdravý životní styl 
(výše podpory 250 000 Kč).

• ZO schválilo žádost o uzavření smlouvy s firmou GasNet,  
s. r. o., o  zřízení věcného břemene ke  stavbě REKO MS 
Velim – Pražská, č. st. 7700102641, vlastník pozemků obec 
Velim – p. č. 945/1, 945/4 a 990/1 Výše jednorázové úplaty 
za zřízení věcného břemene je 253 567,60 Kč včetně DPH.

• ZO schválilo žádost Z. H., Vítězov, o  povolení úpravy 
příjezdové cesty před domem č. p. 25.

• ZO vzalo na  vědomí zprávu o  ukončení členství 
v Dobrovolném svazku obcí Pečecký region k 31. 12. 2022.

• ZO schválilo Příkazní smlouvu V11/2022 s firmou Artendr, 
s. r. o., Velký Osek – smlouva o  zabezpečení a  organizaci 
výběrového řízení na  dodavatele projektu „Projektová 
dokumentace pro provádění stavby (DPS) – Výstavba 
vodojemu Velim“. 

• Rovněž schválilo Příkazní smlouvu V12/2022 s  firmou 
Artendr, s. r. o., Velký Osek – smlouva o  zabezpečení 
a  organizaci výběrového řízení na  dodavatele projektu 
„Projektová dokumentace pro provádění stavby (DPS) – 
Velim – vodovod Vítězov“.

• ZO schválilo Příkazní smlouvu V13/2022 s firmou Artendr, 
s. r. o., Velký Osek – smlouva o  zabezpečení a  organizaci 
výběrového řízení na  dodavatele projektu „Dodávka 
multikáry pro obec Velim“.

• ZO neschválilo Příkazní smlouvu 092/2022 s firmou Artendr, 
s. r. o., Velký Osek – smlouva o zabezpečení přípravy žádosti 
o  dotaci na  projekt „Výstavba chodníků v  obci Velim“ 
z důvodu nedořešených majetkoprávních vztahů.

• ZO schválilo příkazní smlouvu s  firmou Artendr, s. r. o., 
Velký Osek, na  projekt „Oprava střechy Obecního úřadu 
Velim“.

• ZO vzalo na  vědomí oznámení Evropského sociálního 
fondu o  schválení zprávy o  realizaci projektu a  spolu s  ní 
předložené žádosti o platbu na projekt „Péče o děti v době 
letních prázdnin formou příměstských táborů v obci Velim“ 
za  období od  1. 10. 2021 do  31. 8. 2022. Celkově byly 
schváleny způsobilé výdaje ve výši 349 430,33 Kč.

• ZO vzalo na  vědomí Plán údržby vodohospodářského 
majetku obce Velim na rok 2023 od Energie AG Kolín.

• ZO vzalo na vědomí informaci od Energie AG Kolín, a. s., 
o  změně ceny stočného od  1. 1. 2023 (služba čištění 
odpadních vod za cenu stočného ve výši 72,41 Kč/m3 včetně 
DPH).

Zajímavosti ze ZO
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• ZO projednalo a  schválilo tyto investiční záměry obce: 

výstavba hasičské zbrojnice, výstavba vodovodu Vítězov, 
vodojem Velim, výstavba sběrného dvora, výstavba 
chodníků, instalace fotovoltaických panelů.

• Pan starosta seznámil ZO, že dle novely nařízení vlády  
č. 318/2017 Sb., lze navýšit odměny neuvolněným členům 
ZO za výkon funkce. ZO odsouhlasilo navýšení měsíčních 
odměn od  1. 2. 2023: místostarosta – 28  000 Kč, člen ZO 
(předseda výboru) – 3  972 Kč, člen ZO (člen výboru) – 
3 311 Kč, člen ZO – 1 986 Kč.

• Pan Seifert seznámil ZO s  nabídkou pana Swietelského 
(oprava koridoru), který mu nabídl 3 varianty oprav 
komunikace v  Nádražní ulici, jež zainvestují České dráhy: 
1. předláždění komunikace, 2. vyjmutí kostek a  zhotovení 
asfaltové komunikace, 3. položení asfaltu na  kostky 
a  vybudování parkoviště u  nádraží. Pan starosta navrhl 
variantu č. 2, kterou ZO odsouhlasilo s tím, že kostky budou 
použity na plánované parkoviště u nádraží. Dále požaduje 
dodat projekt na  opravu komunikace a  vybudování 
parkoviště.

• Pan Čepelák informoval ZO o  velkém ohlasu na  nově 
otevřené kluziště a o hojné návštěvnosti občanů.

• Pan Kostka upozornil na odpadky u cesty za dráhou.

Významná životní jubilea 
oslavili:
Tomáš Petr, Velim
Špátová Jaroslava, Velim
Svoboda Jiří, Velim
Šimek František, Velim
Ludvíková Jindra, Velim
Fišerová Marie, Velim
Potužníková Ivana, Velim
Motyčková Jaroslava, Velim
Davídková Kateřina, Velim

Koucká Jarmila, Velim
Do dalších let přejeme hodně 
zdraví!
Zemřeli:
Fundová Vlasta, Velim
Koděrová Marie, Velim
Farkaš Jozef, Velim
Čest jejich památce!

Společenská rubrika

Jak to vidí občan: Proč si myslím, že obecní 
vodovod náš problém s úbytkem vody 

ve studních nevyřeší?
Hned na úvod předesílám, že popudem k napsání tohoto článku 
je vyschnutí minimálně dvou studní ve  vlastnictví občanů 
Vítězova a zároveň skutečnost, že část místního potoka, plnícího 
přirozeně požární nádrž, úplně vyschla před cca 3 lety. (Jeho 
přirozený tok se znovu neobnovil ani přes to, že jsem se pramen 
pokusil před dvěma lety vyčistit od nánosů bahna.) 
Od  roku 2016 sleduji postupný, ale zato neustálý pokles vody 
ve  své studni (problematiky jsem se lehce dotkl již ve  svém 
předchozím článku, který vyšel ve  Velimských novinách 
číslo 7,8/2019). Oproti očekávání nemají chladnější a  na  déšť 
příznivější měsíce vůbec žádný vliv na zvyšování nebo alespoň 
stagnaci její hladiny. Tento jev se samozřejmě projevuje 
i  v  okolních studnách, jak vím od  svých nejbližších sousedů. 
Z původních 350 cm je momentální sloupec vody 80 cm, a to ani 
není léto v plném proudu.
V této souvislosti jsem postupně nabyl přesvědčení, že za tímto 
radikálním úbytkem podzemní vody nestojí pouze vliv globálního 
oteplování (výskyt malého množství srážek v průběhu celého roku 

a zim bez sněhové pokrývky) a dlouhodobě špatné krajinářské 
politiky. Zcela vážně si pohrávám s myšlenkou, že k tomuto stavu 
mohlo přispět dlouhodobé neúměrné čerpání podzemních vod 
některým z větších průmyslových či zemědělských výrobců nebo 
provozovatelem veřejného vodovodu (dále jen právnickými 
osobami).
Co mě k  této úvaze vede? Z  veřejně dostupných zdrojů jsem 
pomocí uvedených dat dospěl k  závěru, že z  některých vrtů 
na  území katastru obce je zcela legálně odčerpáváno obrovské 
množství vody. Například firma Energie AG Kolín, a. s., má 
povoleno vyčerpat až 255  000 m3/rok (do  roku 2020 to bylo 
neuvěřitelných 536 000 m3/rok) a firma Ball Aerosol Packaging 
CZ, s. r. o., pak 163  000 m3/rok. Dohromady tedy jen tyto 
dvě firmy mají zcela legálně povoleno čerpat podzemní vodu 
v celkové výši blížící se bezmála půl milionu m3. Pro představu 
čtenářů se u nás ročně vyčerpá zhruba Popradské pleso. 
Ve  světle výše uvedeného mě tedy napadají hned dvě otázky. 
Kontroluje nebo kontroloval už někdy někdo čerpání z  vrtů 
nebo studní vlastněných právnickými osobami v katastru obce 
Velim? Provádění kontroly je zakotveno v  § 110-112 zákona 
č. 254/2001 Sb., o vodách a o změně některých zákonů (vodní 
zákon). Nemůže toto, byť legální čerpání z  vrtů v  hloubce od   
20 do 50 m, vysávat vodu trhlinami v geologickém podloží vlivem 
přirozeného vzniku vakua či působením jiných fyzikálních 
zákonů i z mé osmimetrové kopané studny?
Odpověď na  tyto mé zásadní otázky snad poskytne 
hydrogeologický průzkum, který přislíbilo realizovat hned 
na  prvním letošním zasedání zastupitelstvo obce, jehož 
konstruktivního přístupu k  celé problematice si samozřejmě 
cením. Ostatně jsem toho názoru, že hospodaření s  vodními 
zdroji by mělo být primárním zájmem každé jednotlivé obce, 
nikoliv pouze zájmem zcela osamoceného jednotlivce. Současně 
ale vůbec nechápu, jak se voda jako strategická surovina státu 
mohla stát objektem soukromého byznysu.
Výstavba vodovodu ve Vítězově totiž řeší jen důsledek problému, 
nikoliv však jeho příčinu. Nevyřeší například vůbec to, že jsem 
společně se svou nemovitostí nabyl i  funkční studnu a  jejím 
vyschnutím bych pozbyl důležitou část svého majetku, čímž bych 
vědomě zapříčinil pokles ceny své nemovitosti na  trhu. Takhle 
se přece rozumně uvažující hospodář nezachová. A  nevyřeší 
nakonec ani to, že se v  nejbližší okolní krajině sice postupně, 
pomaloučku a polehoučku, ale zato zcela jistě někam ztrácí voda 
(viz třeba zcela utlumený pramen plnící v  minulosti požární 
nádrž či zcela vyschlá strouha mezi poli v remízku vzrostlých vrb 
a topolů – obě lokace se nacházejí ve Vítězově atd.). 

Aleš Ruznar

Sběrný dvůr

Sběrné místo ve Velimi (ČOV) je otevřeno od února 2023 každou 
sobotu od 9.00 do 10.00 hodin (prozatím 1 x týdně).

Kulturní akce v obci
Srdečně Vás zveme na  ples obce Velim, který se bude konat 
v sobotu 4. 3. 2023 od 20.00 h v místní sokolovně.

Dětský maškarní karneval se bude konat v neděli 26. 3. 2023 
od 14.00 h v místní sokolovně.
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Stalo se již tradicí, že oddíl stolního tenisu TJ Sokol Velim pořádá 
na konci roku turnaj v ping-pongu. Letos se konal 10. 12. 2022. 
Dopoledne se uskutečnil 9. ročník turnaje mládeže za  účasti  
7 dětí (nižší počet účastníků byl bohužel dán zvýšenou 
nemocností a  jinými akcemi). Vítězem se stal Filip Polák, 
druhé místo patřilo Šimonu Drahovzalovi a  třetí místo obsadil 
Daniel Vedral. Odpoledne rozehrálo soutěž 20 dospělých 
neregistrovaných hráčů. Po  době ovlivněné kovidem bylo znát 

Vánoční turnaj ve stolním tenisu 3. ročník turnaje Zimní Velim
Oddíl nohejbalu TJ Sokol Velim uspořádal v sobotu 21. 1. 2023 
třetí ročník turnaje trojic Zimní Velim. Zájem o účast v turnaji 
byl veliký, a  tak se nakonec akce konala s  rekordním počtem  
21 trojic. V týmu mohl hrát jeden hráč z vyšší soutěže než okresní 
nebo žena, u které úroveň nerozhodovala. Opět se tak na jednom 
turnaji setkali hráči různých úrovní. Domácí tentokrát postavili 
čtyři týmy – Velim A, Velim B, Vítězov a Drakobyjce (zapsáno 
podle pokynů hráčů tohoto týmu). Už ve  skupinách se hrálo 
na  plný výkon. Ve  skupině A  obsadila Velim A  třetí místo, 
Drakobyjci skončili pátí. Ve  skupině B skončil druhý Vítězov. 
Skupinu C vyhrála Velim B. Hned v  prvním kole vyřazovací 
části se utkaly týmy Velimi A a  Vítězova. Po velké bitvě ovládli 
utkání hráči Vítězova. Ten byl v dalším kole vyřazen budoucím 
finalistou, týmem Rodinka. Trojice Velimi B šla už od začátku 
za  svým cílem, tedy za  vítězstvím. Ve  skupině uhrála jednu 
remízu a pak se vezla na vítězné vlně bez ztráty setu až do finále. 
Tam v souboji s Rodinkou nezaváhala a účast ve finále proměnila 
ve vítězství. Poprvé tak turnaj Zimní Velim vyhrál domácí tým. 
Velim A  reprezentovali: Brant, Funda, Sixta P.  ml., Velim B: 
Padělek, Sedláček a  hostující hráčka Zachová, Vítězov: Hála, 
Hykš, Kratochvíl J, Drakobyjce: Zeman, Souček, Beníšek, Vaněk, 
Dang.  
Trojice Velimi A  se umístila na  11. místě, Vítězov skončil na   
6. místě.
Ve  finále se tedy utkaly trojice Velimi B (Padělek, Sedláček, 
Zachová) s trojicí Rodinka (Maška, Mašková, Jiroušek). Vyhrála 
Velim B 2:0. V malém finále o třetí místo zvítězili Citroni (Marek, 
Nováček, Šíp) nad trojicí Dva a  půl chlapa (Lorenz, Linhart, 
Beránek) také 2:0.
Nejlepší hráčkou byla vyhlášena Gábina Zachová, nejlepším 
hráčem Martin Padělek, oba hráči Velimi B.
Organizaci a přípravu turnaje zajišťovali hráči oddílu nohejbalu 
TJ Sokol Velim. Partnery turnaje byla TJ Sokol Velim, Pivovar 
Nymburk, internetový obchod mamaobchod.cz, Z. Hála - kácení 
stromů, FSV moto prodej a  oprava motocyklů, Josef Farkaš – 
elektro práce, DIPLO – Transport & Logistics, LOBBY holding, 
Stymos group, Potraviny Central, Kominík Chotětov – palivo 
a stavební materiál.
Fotografie z turnaje si můžete prohlédnout na:
https://velimaci.rajce.idnes.cz/Zimni_Velim_2023/

Bohumil Filoun
nadšení, radost a  chuť do  hry. Viděli 
jsme mnoho velmi kvalitních výměn 
a  plné nasazení všech zúčastněných. 
Vyhrát ale mohl jen jeden. Letošní 
stupně vítězů vypadaly takto: 1. Josef 
Kuba, 2. Jan Žilka, 3. Petr Homoky. 
Jmenovaným gratulujeme a  všem 
zúčastněným děkujeme za  krásné 
pohodové odpoledne. Partu nadšenců, 
která se schází vždy před svátky, 
můžete rozšířit letos třeba právě 
vy. Přijďte v  novém ročníku změřit 
síly nebo jen potrénovat do  Sokola 
Velim. Oddíloví vedoucí se vám nebo 
vašim dětem budou rádi věnovat. 
A  co říci na  závěr? Děkujeme všem, 
ale především organizátorům, kteří 
tuto akci tak ochotně a  dlouhodobě 
pořádají.  žas
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Z našich škol

Leden v MŠ
I v lednu se v MŠ opět něco dělo.
Nejprve jsme oslavili začátek nového roku a  připomněli jsme 
si svátek Tří králů. Během celého měsíce děti kreslily, tvořily, 
zpívaly na  téma Ptáčci a  zvířátka v  zimě, Ledové království 
a zima obecně. Pak nás čekala spousta zážitků při hrách na sněhu. 
Malovali jsme sníh, sportovali, udělali si „sáňkovací“ výlet 
na kopec a byli jsme několikrát i u krmelce, abychom nakrmili 
zvířátka. Letos nám totiž leden přál a  nadělil i  ten sníh. Také 
jsme se učili zdravému způsobu života, zabývali jsme se zdravou 
stravou a  prevencí (kouření, obezita, nebezpečí alkoholu atd). 
Starší děti absolvují denně adaptační program pro předškoláky 
zaměřený na  grafomotoriku a  další oblasti důležité pro zdárný 
vstup do základní školy. Tak jako každý měsíc u nás bylo i divadlo. 
Stihli jsme si povídat o paní Zimě.
Už se těšíme na únor. Mgr. M. Nykodemová

Vánoční laťka
V  pondělí 19. 12. se u  nás ve  škole uskutečnila Vánoční laťka 
aneb závody ve  skoku vysokém. Zapojily se všechny děti – 
od  nejmenších až po  deváťáky. A  zde jsou výsledky nejlepších 
skokanů:
Kat. I (1. – 3. tř.) dívky: 1. Grulichová A. (100 cm), 2. Štěpánková A. 
(100 cm) a  3. Hanušová A. (95 cm), kat. I  (1. – 3. tř.) chlapci:  
1. Donát M. (105 cm), 2. Gregor D. (100 cm) a 3. Dolejš M. (100 cm), 
kat. II (4.– 5. tř.) dívky: Valentová V. (120 cm), 2. Hudousková A. M. 
(120 cm) a 3. Gregorová S. (105 cm), kat. II (4. – 5. tř.) chlapci:  
1. Hos T. (130 cm), 2. Chotěbor D. (115 cm) a 3. Michalíček M. 

(110 cm), kat. III (6. – 7. tř.) dívky: 1. Kulifajová L. (125 cm),  
2. Růžičková K. (120 cm) a  3. Součková T. (115 cm), kat. III  
(6. – 7. tř.) chlapci: 1. Mikulovský P. (135 cm), 2. Tříska J. (130 cm) 
a 3. Čech M. (130 cm), kat. IV (8. – 9. tř.) dívky: 1. Čechová M. 
(125 cm), Nollová E. (125 cm) a  Machulková H. (120 cm),  
kat. IV (8. – 9. tř.) chlapci: 1. Divecký P. (155 cm), 2. Kostka P. 
(150 cm) a 3. Míchal M. (150 cm)

Besídka deváťáků
Po dvou letech jsme se opět dočkali vánoční besídky, kterou pro 
své mladší spolužáky připravili deváťáci. Přišli se podívat i bývalí 
žáci, také rodiče či další příbuzní. 

Hory 2023
Ve dnech 8. – 15. 1. jsme navzdory nepříznivé prognóze odjeli do 
Pece pod Sněžkou na lyžařský výcvik. I přes nepřející počasí jsme 
lyžovali a  také se bavili. Ve středu neboli v „kritický den“ jsme 
jeli do Janských Lázní, poté lanovkou na Černou horu a pěšky 
do  Pece. Odpoledne proběhla tradiční přednáška p.  Kovaříka 
z HZS o nebezpečí na horách. Výsledky soutěží:
Missák 2023 – 1. J. Tříska, 2. R. Sixta, V. Kuchař
Miss 2023 – 1. L. Kulifajová, 2. A. Kmoníčková, 3. L. Pekařová
Soutěž pokojů – T. Wasserbauer, D. Čada, M. Drahovzal 
a P. Kostka
Soutěž skupin – A. Málková, A. Slavíková, K. Růžičková,  
N. Poulová, S. Pavlíčková, J. Marek a V. Palička.
Slalom – kat. 7. třída dívky: 1. K. Víšková, 2. T. Součková,  
3. L. Kulifajová, dívky celkem: 1. M. Čechová, 2. K. Víšková,  
3. T. Součková, kat. 7. třída chlapci: 1. R. Sixta, 2. M. Čech,  
3. L. Hron, chlapci celkem: 1. L. Jiřička, 2. D. Čada, 3. R. Sixta
Děkujeme panu Luďku Kostkovi, který opět financoval dětem 
pobyt a  stravu, a  dále panu Miloši Hronovi, který nám odvezl 
všechna zavazadla a lyže.
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Velimská abeceda (list 166)
Tradice jsou stále se udržující zvyky z dob minulých. Velimský 
klub rodáků, působící od roku 1990, obnovil dvě velimské tradice, 
a to symbolickou Husovu hranici, zapalovanou vždy v podvečer 
výročí jeho upálení, a  dětské koulení vajíček o  Velikonočním 
pondělí odpoledne. Obyvatelé Fajberku pořádají tradiční uliční 
máje prováděné spíše sousedskou formou. Dříve se též ve Velimi 
vodil medvěd, pořádaly se dožínky a dvakrát v roce se koledovalo. 
Nutno připomenout katolické stavění oltářů, pouť do Vítězova, 
ale i poutě na vyhlášená místa, jako je Stará Boleslav a Příbram.
Trafiky, prodejny tabáku, cigaret a  drobného zboží, plnily 
po  první světové válce úkol zvyšovat zaměstnanosti. Byly 
zřizovány především pro válečné invalidy. Nejinak tomu bylo 
i  ve  Velimi. V  budově starého obecního úřadu zřídili trafiku 
beznohému Karlu Nekolovi. Ve  Fajberku, před domem Pavla 
Fundy, postavila obec domeček o  malé místnosti, kde umístili 
trafiku pro yperitem osleplého Václava Vokouna. Podobný 
domeček byl postaven u  trati před cukrovarskou zdí. Zde 
prodávala kuřivo vdova Reichlová. Jistou dobu byla v  provozu 
trafika v Kvízově chalupě v Pražské ulici č. 18.
Trafostatnice, rozvody elektroproudu, kterým se říkalo 
transformátory, jsou či byly rozmísťovány v  různých částech 
Velimi a Vítězova. Zrušené transformátory, štíhlé věžovité stavby, 
byly využívány k  různým účelům, například jako rozhledny, 
skautské klubovny, skladiště, stanoviště pro hlídky a  podobně. 
Ve Velimi byl bývalý transformátor stojící v sousedství hasičské 
zbrojnice využíván k  sušení hadic. Mezi nejstarší funkční 
transformátory ve  Velimi patřila betonová stavba poblíž 
evangelického kostela. Novější trafostanice jsou již umístěny 
na kovových konstrukcích vysoko nad zemí a v případě poruchy 
jsou snadno vyměnitelné pomocí jeřábu.
Tragédie jsou příběhy se zlým koncem. Různí se povahou, 
velikostí, zaviněním či nahodilostí. Patří k  nim sebevraždy, 
kolize v  dopravě, vyvrcholení konfliktu, nešťastné náhody, 
živelné pohromy a podobně. Velim a Vítězov přišel tragédiemi 
o  mnoho občanů. Například v  prostoru železnice je možno 

jmenovat desítky obětí. Pro ilustraci můžeme uvést několik jmen 
našich spoluobčanů: Jiří Novotný, Jaroslav Mokrý, Jiří Sršeň, 
Hana Kolaříková, otec a syn Vonšovských, paní Karbusická, páni 
Bačina, Peškar, Zalabák, Růžička, Josef Sršeň, Ing.  Jiří Vosika, 
Bedřich Funda, Pejcha, Vozábová, Fantová, Oldřich Novotný či 
lékárník Peřina.
Trakař – kolečko bez korby, pouze s  mřížkovým podlažím 
na  přepravu krmiva, pytlů, mrvy a  podobně. Někdy býval 
u  trakaře na koncích madel spojovací dlouhý popruh, který se 
přehazoval přes rameno a tím odlehčoval ruce od namáhavého 
zvedání. Byl vystřídán kolečkem v dnešní podobě. 
Traktorovky (STS – strojní a traktorové stanice) byly  
v 50. letech minulého století zakládány v ČSR podle sovětského 
vzoru. Ve  Velimi byla v  bývalém cukrovaru zřízena jedna 
z  prvních traktorových stanic v  republice. Traktorové stanice 
sehrály významnou politickou roli při zakládání jednotných 
zemědělských družstev.
Traktory byly ve  Velimi zaváděny v  první polovině 20. století. 
Až dosud se pole obdělávala koňmi, kravami, voly a  později 
i  parními oračkami. První českou škodovku na  petrolej měl 
ve Velimi Václav Bašta z č. 10. Tento traktor měl pouze ocelová 
kola se vzorkem šikmého záběru. Při jízdě po silnici musely být 
na kola připevněny obruče chránící vozovku před poškozením. 
Mezi první držitele traktorů ve  Velimi patřil zahradník Josef 
Funda. Po druhé světové válce nastala exploze traktorů značky 
Škoda a  Zetor a  malých „patnáctek“ značky Svoboda. V  době 
kolektivizace byly do  ČSR přiváženy pásové traktory ze 
Sovětského svazu. V  70. letech byla naše dokumentace výroby 
traktorů předána Polsku, které začalo vyrábět traktory značky 
Ursus.
Trampové, česky bychom řekli zálesáci, jsou u nás považováni 
za  milovníky přírody. První trampové se objevili v  Americe 
koncem 19. století, a to mezi nezaměstnanými. Myšlenka spojení 
s volnou přírodou se přenesla na mládež a rozšířila se po celém 
světě. Tramping se u nás velmi rozšířil za první republiky.

EVVO
V době adventní žáci naší školy vyráběli vánoční výzdobu. Každý 
výrobek byl bodově ohodnocen a  body přičteny k  celkovému 
zisku konkrétní třídy. 9. 12. proběhlo „Tvořeníčko“, při němž  
3 vybraní žáci z každé třídy (3. – 9. tř.) vyráběli vánoční dekorace. 
Důraz byl kladen zejména na  to, aby byly co nejvíce využity 
přírodní materiály. Výrobky hodnotili učitelé během výstavy, 
kterou jsme nainstalovali. Výsledky: 1. stupeň – 1. Laštovková V., 
2. Kroščenová A., 3. Hanušová A., 2. stupeň – 1. Mašínová T.,  
2. Sedlárová V., 3. Šturmová V. Všechny dívky dostaly drobné 
věcné dárky.
Leden se nesl v  duchu UPCYKLACE, kdy jsme se pokoušeli 
„vdechnout“ věcem nový život. Za  tímto účelem žáci nosili 
do  školy věci, které již „nepotřebují“, ale je škoda je vyhodit, 
protože ještě mohou potěšit někoho jiného. 30. a  31. ledna 
proběhl bazárek. Nejaktivnější se ukázala 6.B, která získala  
112 bodů, druhé místo obsadila 4.A se 70 body a  třetí místo 
získala 4.B s 57 body. Hračky, ale i oblečení, které zbylo, věnujeme 
dětským domovům a azylovým domům. L. Hušnerová

Exkurze s vysvědčením
31. 1. se rozdávalo pololetní vysvědčení. Správně bychom měli 
napsat výpis z  vysvědčení, ale to nevadí. Některé třídy si letos 
rozdávání zpestřily exkurzí. Žáci 6.B byli v  Národním muzeu, 
sedmáci jeli do  Kutné Hory do  knihtiskárny, kde si vyrobili 
valentýnská přáníčka, a  také navštívili muzeum čokolády. Žáci 
9.B šli v  Praze z  Karlova mostu do  Náprstkova muzea, kde 
dostali výpisy v oddělení australských domorodých zbraní. Žáci 
3.B pozvali svoje rodinné příslušníky na akci Veselé vysvědčení 
a ukázali, jak jim to ve škole jde. AH


